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Carmen TĂNASE: 

"H�� � M,.. �� 
G� P� r o� r���� 

Carmen Tănase a absolvit Institutul de Artă Te�trală �i Cinematografică din Bucure�ti, 
secţia actorie, la clasa prof. Olga Tudorache, în 1 984. Intre 1 984 �i 1 990, a fost actriţă la Teatrul 
Naţional "Vasile Alecsandri" la�i. Din 1 990, este actriţă la Teatrul Odeon din Bucureşti. Roluri 
importante în teatru: Teatrul Odeon - Doctoriţa Martha Livingstone in Agnes, aleasa lui 
Dumnezeu de John Pielmeier, regia Marius Oltean; lnfirmiera şefă in Veronika se pregăteşte 
să moară după Paulo Coelho, regia Gelu Colceag; Colette Duduleanu în Gaiţele de Alexandru 
Kiriţescu, regia Alexandru Dabija; Lora în Stele in lumina dimineţii de Aleksandr Gal in, regia 
Gelu Colceag; Paraschiva în Domnişoara Nastasia de G. M. Zamfirescu, regia Horea Popescu; 
Pierette în Cumetrele de Michel Tremblay, regia Petre Bokor; Ţiganca bătrână în La ţigănci 
după Mircea Eliade, regia Alexander Hausvater; Au pus cătuşe florilor . . .  de Fernando Arrabal, 
regia Alexandr Hausvater; Opera rânjetului de Dario Fo, regia Drago� Galgoţiu. la Teatrul 
Naţional "Vasile Alecsandri" la�i - Mona în Steaua fără nume de Mihail Sebastian, regia 
Nicoleta Toia; Ea din Tactica şarpelui boa după A. P. Cehov, regia Nicoleta Toia; Gittel în Doi 
pe un balansoar de Wil liam G ibson, regia Ion Mânzatu; Firuţa în Autorul e in sală de Ion 
Băie�u, regia Saul Taisler; Helena în Melodie varşoviană de leonid Zorin, regia Ion Mânzatu; 
Ziţa în O noapte furtunoasă de l .l. Caragiale, regia Ovidiu lazăr; Ana în Jocul vieţii şi al morţii 
de Horia lovinescu, regia Nicoleta Toia; Doamna Gahar în Deşteptarea primăverii de Frank 
Wedeki nd, regia Cristina Ton iţa; Foca în Fluturi, fluturi de Aldo Nicolaj, regia Cristian 
Hadjiculea. Filme reprezentat�ve: Drumul câinilor, regia laurenţiu Damian; E pericoloso 
sporgersi, regia Nae Caranfil; Innebunesc şi-mi pare rău, regia Ion Costin; Crucea de piatră, 
regia Andrei Blaier. 

Premii :  Premiul pentru cea mai bună actriţă in rol secundar la Festivalul  Dramaturgiei 
Române�ti 2004, Timi�oara, cu rolu l  Colette Duduleanu din Gaiţele de Al. Kiriţescu. 

Costin MANOLIU :  Cum şi-a descoperit Carmen Tănase vocaţia pentru actorie? 
Carmen Tănase: E comic. N-aveam nici un gând. Vroiam să mă fac inginer 

zootehnist sau medic veterinar. Taică-meu, Dumnezeu să-I ierte, mi-a zis: "Eu nu 
te-am ţ inut şi te-am crescut în puf ca să stai la coada vaci i .  Termină cu tâmpeni i le". 
La finele clasei a V I I I-a, vroiam să dau examen la Liceul Zootehnic d in Mizi l ,  eu 
f i ind d in Ploieşt i .  Visam o fermă cu văcuţe cu boticul roz şi eu să mă pl imb prin 
fermă călare pe cal . Şi tata îmi tot spunea: "Noroaie şi bălegar, asta te aşteaptă!" 
Dar eu nu şi nu ,  la mine va fi curat. Cu şcoala, pe la matematică, fizică şi chimie 
- nenorocire, la l imba română şi la l imbi le străine eram bună. Tata, dacă a văzut 
că nu se înţelege cu mine, a venit într-o zi cu o programă de admitere la l iceu şi a 
zis: "Sper să n-ai comentari i .  Dai examen la Liceul Pedagogic d in Ploieşt i .  Noi 
avem în fami l ie profesori ,  învăţători , u rmezi tradiţia fami l ie i .  Dacă n-o să reuşeşti 
la facu ltate, vei avea măcar o meserie onorabi lă . O să fii învătătoare". Am suferit 
enorm, dar mi-am zis că tot la zootehnie o să dau când voi termina l iceul . Şi când 
s-a apropiat vremea să dau examen la facultate, a venit iarăşi cu o programă: 
"Cum să dai la zootehnie, că trebuie să şti i  chimie, anatomie, zoologie? Tu nu eşti 
în stare să înveţi toate astea! U ite unde te-ar duce şi pe tine capul ,  la teatru, unde 
să dă examen la l imba română. Oi fi şi tu în stare să înveţi c inci poezii ! " .  Adevăru l 
e că îmi plăcea teatru l .  Ascultam teatru radiofonic şi o adoram pe Gina Patrichi .  
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Visam să fiu ca ea. Îm i  făceam cearcăne cu creionul ca să semăn cu ea. Acuma 
mi le-a dat Dumnezeu, de nu mai pot să le scot. Am luat în serios sugestia pe care 
mi-a făcut-o tata şi am dat examen la actorie, fără să mă pregătesc. Am făcut 
teatru t imp de câteva lun i  la un club din Ploieşti .  Cei de acolo îmi spuneau că sunt 
talentată. La examen, am căzut la probele el iminatori i .  Nu s-a uitat n imeni la mine. 
Ţin minte că în comisie era Marin Moraru , care nu a rid icat capu l  niciodată. Eu 
i-am văzut doar vârful cheliei .  Atât. N ici nu m-a văzut. Probabil că nu meritam n ici 
un pic de atenţie. După acest eşec, tata mi-a spus că nu e nici o tragedie, că 
trebuie să mă pregătesc. Nu am stat acasă, ci am fost profesoară de desen la 
clasele V-VI I I ,  în comuna Baba Ana, lângă Mizi l .  Eram şi d i rigintă. Şi t imp de un 
an, am făcut naveta de la Ploieşti la Baba Ana şi de la Ploieşti la Bucureşt i ,  unde 
m-am pregătit cu Olga Delia Mateescu . O pregătire foarte temein ică. Am dat din 
nou examen la actorie şi am intrat. U lt ima. După mine s-a tras l in ia. 

C.M.: Erau foarte puţine locuri pe vremea aceea. 
C.T. :  Atunci , în 1 980, au fost opt locuri la fete şi opt la băieţ i .  Şi vreo 800 de 

candidaţi . La el iminatori i ,  şef de comisie a fost Dem Rădules�u .  Şi la u lt ima probă, 
monolog şi povestire, au fost toţi profesori i care luau clasă. In prima zi de şcoală 
a fost împărţirea pe clase, pe care au făcut-o profesoarele care luau clasă, Olga 
Tudorache şi Sanda Manu, şi asistentele aferente, Adriana Popovici şi Geta 
Angheluţă. Cei 1 6  admişi am fost puşi să spunem iar repertoriul de examen. Eu, 
scăpată de stresul examenulu i ,  nu mai ştiam decât începutul a două-trei poezi i .  
Am făcut o figură deplorabi lă. Am aflat că voi f i  în clasa Olgăi Tudorache. După ani 
de zi le ,  am aflat că Sanda Manu a zis :  "Eu pe asta n-o iau. Nu  te supăra, Olga, dar 
e mult prea tâmpită, n-o iau". Şi Olga i-a răspuns: "Mă pui în faţa faptu lu i  împl init. 
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Trebuie s-o iau eu.  Asta ori e foarte tâmpită, ori e foarte talentată. O iau eu, ce să 
fac!?" .  A fost şansa mea. Olga Tudorache a devenit a doua mea mamă. Mi-era o 
frică în primele zi le de şcoală !  Eram paral izată în faţa e i .  

C.M. :  Cu cine aţi fost colegă de clasă? 
C.T. : Cu Bogdan Gheorghiu ,  care acum e în America, Radu Duda, care ştim 

cine este, Patricia Grigoriu ,  fi ica lu i  George Grigoriu ,  Marina Procopie, Dan 
Bădărău, care e coleg cu mine la Teatrul Odeon , Carmen Ciorci lă, care până de 
curând a fost actriţă la Ploieşti şi Mihai Verbiţch i ,  care joacă la Teatrul " Ion 
Creangă", la "Bulandra" şi la Naţional . Am fost foarte buni prieten i  şi cu cei de !a 
clasa Sandei Manu. In primul an am dat examenul de improvizaţie împreună. I n  
cealaltă clasă erau Oana Pellea, Carmen Trocan, Mioara lfrim,  care e la Teatrul 
Masca, Luminiţa Stoianovici care e la Teatru l Naţional din Timişoara, Răzvan 
Popa, care e la Teatrul Naţional d in Bucureşti ,  Cristian Rotaru , care lucrează la 
Pro TV, Adrian Păduraru, care e la Teatru l Naţional din laşi şi Claudiu lstodor, care 
e la Teatru l Mic. O promoţie excepţională. Ni se spunea că vom fi o nouă "promoţie 
de aur" ,  după cea din 1 956, a lui Amza Pel lea, Victor Rebengiuc, George 
Constantin şi toţi ceilalţi , dar au urmat vremuri mai grele pentru teatrul românesc 
şi ,  deocamdată, profeţia nu s-a adeverit. 

C.M.:  Există vreun moment În viaţa artistică a unui actor când Î$i dă seama 
că drumul ales nu e gre!,)it? 

C.T. :  Există momente când îţi dai seama că drumul e greşit. (Râde) Eu am 
trăit un astfel de moment, în t impul studenţiei ,  când am văzut premiera 
spectacolu lu i  Maestrul !,>i Margareta după Mihai l  Bu lgakov, în regia Cătăl inei 
Buzoianu, la Teatrul Mic .  După spectacol, m-am dus în Cişmigiu şi am stat acolo, 



pe o bancă, toată noaptea, gândindu-mă foarte serios dacă am ce căuta pe scenă. 
In timpul facu ltăţi i ,  am văzut toate spectacolele în care juca profesoara mea, Olga 
Tudorache, şi asta a fost a doua şcoală, poate mai importantă decât Institutu l de 
Teatru. Apoi ,  am avut şansa să joc cu Olga Tudorache chiar d_in t impul facultăţ i i ,  
d in anul I I I ,  în Fluturi, fluturi de Aldo N icolaj ,  la Teatru l Mic. I n  t impul facultăţ i i ,  
mergeam şi vedeam toate spectacolele, unele chiar de cinci-şase ori .  Modelele 
mele au fost Gina Patrichi şi Olga Tudorache. Acestea au fost, acestea au rămas. 
Altminteri , dacă nu crezi că locu l tău e pe scenă, eşti tot t impul t imorat ş i n-ai ce 
căuta în profesia asta. 

C.M. :  Perioada de Început În cariera artistică e adesea decisivă. 
C.T. :  După ce am absolvit facultatea, în 1 984, s-a înfiinţat un teatru nou la 

Suceava, anexă a Teatru lu i  Naţional d in laşi , unde avea loc 80% din promoţia 
noastră şi am zis că e bine să fim împreună, să continuăm puţin studenţia. Oana 
Pel lea s-a dus la Piatra Neamţ, Carmen Trocan la Oradea şi, cred, Marina 
Procopie la Satu Mare. In rest, toţi am plecat la Suceava, unde nu era deloc ceea 
ce ni se promisese, am fost dezamăgiţi , dar am trecut peste dezamăgir i ,  pentru că 
eram împreună. Era cu noi şi Cristina loviţă de la regie, cu care lucrasem la 
Institut. Pentru că la Suceava nu era n imic pregătit, scriitorul Mircea Radu lacoban, 
care era directoru l Teatru lu i  Naţional d in laşi şi al celui din Suceava, ne-a luat la 
laşi ,  unde t imp de vreo doi ani am locuit la Hote lu l  Traian. Când a fost gata sala de 
la Suceava, ne-am dus şi am jucat acolo. Autorităţi le locale s-au făcut că ne dau 
nişte case, în care nu se putea locu i .  Atunci m-am supărat foarte tare şi m-am 
hotărât să plec. La Ploieşti , la Brăi la, unde-oi vedea cu och i i .  Marius Popescu, care 
fusese coleg cu mine la Ploieşt i ,  era atunci regizor la Brăi la şi mi-a promis că mă 
ia acolo. lacoban a aflat şi mi-a zis că nu-mi dă voie să plec, că mă ia la laşi .  M i-a 
dat o garsonieră la laşi, am intrat imediat în trei spectacole şi aşa a început cea 
mai frumoasă perioadă a vieţ i i  mele. Actriţă la Teatrul Naţional din laşi ! Am fost 
adoptată imediat de colegi ,  am fost d istribu ită, ceea ce e foarte important la 
început de drum. La un moment dat, Radu Bel igan a fost la laşi , m-a văzut la o 
repetiţie cu Doi pe un balansoar de W. Gibson ,  unde-I aveam partener pe Radu 
Duda, şi a vrut să mă ia la Bucureşt i .  Eu n-aveam buletin de Bucureşt i ,  dar domnul 
Beligan erş deputat în Marea Adunare Naţională şi mi-a zis că rezolvă această 
problemă. lnsă eu n-am vrut să plec. Atât de mult îmi plăcea la laşi .  N-aveam nici 
un motiv să plec. Jucam în aproape toate spectacolele, publicul mă iubea, cu 
colegi i  mă înţelegeam foarte bine, iar dacă vroiam să joc un spectacol cu 
două-trei personaje la Sala Studio, domnul lacoban avea încredere în mine şi mă 
lăsa. 

C.M.:  În teatru, rolul partenerului e esenţial. Cu cine v-aţi Înţeles mai bine pe 
scenă? 

C.T. :  Încă d in facultate, Radu Duda a fost fratele meu. Dacă aş fi avut un 
frate, nu cred că m-aş fi înţeles atât de bine cu e l .  Am fost colegi de clasă, am jucat 
împreună în Fluturi, fluturi la Teatrul Mic şi apoi la laşi .  Un partener atât de bun ca 
Radu nu am mai avut. Nu aveam nevoie de cuvinte. Ne înţelegeam din privir i .  Ne 
ştiam reacţi i le, t icuri le. Când unul dintre noi era în dificu ltate, celălalt îl ajuta 
imediat. Am avut parteneri foarte buni ,  dar aşa o comunicare cum am avut cu 
Radu niciodată n-am mai avut şi probabil că n-o să mai am, pentru că un astfel de 
lucru ţi se întâmplă o dată în viaţă. Radu e un excelent actor, a jucat şi în 
străinătate cu succes, până în momentul când a ales alt drum. 

C.M. :  În ce Împrejurări aţi ajuns actriţă la Teatrul Odeon din Bucureşti? 



C.T. :  Eu nu aveam de gând să plec de la laşi , dar în 1 988 l-am cunoscut pe 
criticul de teatru Victor Parhon, care venea şă vadă spectacolele noastre. Ne-am 
îndrăgostit şi am hotărât să facem un copi l .  In 1 989, am născut, am stat acasă şi 
a venit anul 1 990, când s-au dat concursuri la teatrele din Bucureşti. Şi am picat 
!a toate. Despre mine se spunea: E foarte bună, dar nu avem ce să facem cu ea. 
In ce s-o distribu im? Am dat concurs chiar şi la teatrul "Ion Creangă". Mi s-a spus: 
Eşti foarte bună, dar ce să-ţi dăm să joci? Copaci, crăci, clanţe? Primul concurs l
am dat la Teatru l Odeon, unde tocmai venise Vlad Mugur di rector. Culmea e că 
Ţucu Parhon era prieten cu Vlad Mugur, pe care-I cunoştea din copilărie. Jucase, 
copil f i ind, în spectacolele lu i  Vlad Mugur de la Craiova, la finele ani lor '50. Vlad 
Mugur i-a expl icat că are în proiect trei spectacole, în care eu nu am ce juca. 
Atunci au dat concurs mulţi actori buni :  Maia Morgenstern, Ionel Mihăi lescu , Oana 
Ştefănescu , D iana Gheorghian,  Nataşa Raab. După aceea, au conti nuat 
concursuri le în Bucureşt i .  Şi un i i  dintre cei care fuseseră admişi la Odeon s-au dus 
şi au dat concurs şi în celelalte teatre. Nataşa Raab s-a întors la Craiova, unde 
avea fami l ia şi deja un statut în acel teatru , Maia Morgenstern a plecat la Teatrul 
Naţional şi au rămas locuri l ibere la Teatru l Odeon. Atunci , Vlad Mugur ne-a 
chemat pe cei pe care ne considera buni ,  dar care nu avuseserăm loc, ş i aşa am 
fost angajată la Odeon. Eu eram pregătită să plec la Ploieşt i ,  ca să fiu mai aproape 
de casă, dar chiar cu o zi înainte de concursul care urma să aibă loc la Ploieşt i ,  
am primit telefonul de la Teatrul Odeon. La început, acomodarea a fost mai grea, 
dar acum suntem chiar o fami l ie .  La Odeon e o atmosferă excelentă. Nu există 
invidi i şi chiar suntem prieteni .  N-aş pleca de aici ,  decât dacă aş fi dată afară. De 
bună voie, n-aş pleca. 

C.M.:  Părerea multor oameni de teatru este că În cei 15 ani de când sunteţi 
la Teatrul Odeon aţi jucat prea puţin. Că talentul cu care sunteţi creditată v-ar fi 
Îndreptăţit la mai multe roluri, la mai multe spectacole. Ce poate face un actor când 
nu e distribuit? 

C.T. :  Eu n-am făcut n imic. Am avut trei ani în care n-am fost distribu ită în nici 
un spectacol şi, într-adevăr, nu e uşor. Când faci doar cumpărărtu ri şi mâncare 
pentru cei de-acasă, e greu. Mi-am spus că nu merit aşa ceva şi am sperat va veni  
o vreme când cineva se va gândi şi la mine. 

C.M. :  Popularitatea e importantă pentru o actriţă sau, mai degrabă, 
aprecierea colegilor şi a specialiştilor? 

C.T. :  Importantă e aprecierea colegi lor şi a publicu lu i .  Publicul de teatru e mai 
puţin numeros decât cel de televiziune, aşa că se întâmplă rar să mă oprească 
cineva ca să-mi ceară un autograf. Vânzătoarele nu mă recunosc la piaţă. N-am 
avut parte de astfel de bucuri i şi de aceea nu pot să le apreciez. Cred că important 
cu adevărat e să ai conştiinţa lucru lu i  bine făcut. 

C.M.:  Cum vi se pare că e reflectat fenomenul teatral În presa românească? 
C.T. :  Eu am prins vremuri când cronica teatrală însemna ceva pentru actori . 

Acum 20 de ani , când veneau în sala de spectacol Valentin Si lvestru , Victor 
Parhon sau Dumitru Solomon , actorii fremătau în spatele cortinei şi apoi abia 
aşteptau să citească ce au scris. Acum nu mai e aşa. In ultimi i  ani am văzut foarte 
puţine cronici care să semene cu cele de atunci. Mai sunt, dar sunt foarte puţine. 

C.M.:  Cu ce regizori aţi colaborat mai bine? 
C.T. :  Cu Alexandru Dabija, în primul rând. Am lucrat excelent la Gaiţele şi 

n-am să uit niciodată repetiţi i le la acest spectacol .  Parcă am fi fost într-un 
cantonament din care nu mai vroiam să plecăm acasă. Am lucrat relaxat, cu 



plăcere, am râs tot t impul ,  am inventat permanent. O bucurie. Am lucrat bine cu 
Alexander Hausvater, în '92, la Au pus cătuşe florilor . . .  Era ceva cu totul nou. Ne-a 
pus la treabă. Făceam tot felu l  de exerciţi i fizice. Inventa tot felu l  de situaţi i ,  de 
improvizaţ i i ,  până să ajungem la lucrul pe text. Atunci am învăţat să nu mai pun 
întrebări când regizoru l ştie ce vrea. Eu am lucrat bine cu toţi reg izori i ,  pentru că 
sunt discipl inată la repetiţi i .  Doar dacă e o prostie prea mare, spusă de regizor, mă 
revolt. De obicei ,  încerc să fac ceea ce mi  se spune. Dar dacă nu pot, îi spun 
regizoru lu i  şi căutăm o altă cale. Eu nu schimb textu l ,  pentru că sunt de princip iu l  
că mai întâi trebuie să încerci să spui  ce a scris dramaturgu l  ş i  doar dacă e strict 
necesar să adaugi cuvinte sau repl ici de la tine. Am lucrat bine şi cu Gelu Colceag 
la Stele În lumina dimineţii, cu Petre Bokor la Cumetrele, spectacol care se joacă 
de 1 2  ani .  Dar rolu l care cred eu că mi-a ieşit cel mai bine este Paraschiva din 
Domnişoara Nastasia, în regia lu i  Horea Popescu. Regret că acest spectacol nu 
se mai joacă, pentru că l -am jucat cu o plăcere nebună. La laşi am lucrat foarte 
bine cu Ion Mânzatu .  Am jucat în regia lu i  Doi pe un balansoar şi Melodie 
varşoviană. Am colaborat bine şi cu Nicoleta Toia, care nu mai e printre noi .  

C.M. :  
A 
Vă plac mai mult rolurile de dramă sau cele de comedie? 

C.T. :  Im i  plac foarte mult roluri le de comedie, dar n-am prea avut parte de 
ele. La laşi, în spectacolu l  cu piesa Autorul e În sală de Ion Băieşu,  jucam rolu l  
unei fete a unui om cu bani ,  o proastă care vrea să dea examen la teatru . Eram 
şchioapă, aveam sprâncenele împreunate - mi le făcusem cu creionul ,  aveam şi 
un moţ în vârful capulu i .  Tatăl ,  care era măcelar, vroia să-şi facă fata artistă. Venea 
la un escroc, care se dădea drept preparator pentru teatru . N-aveam prea multe 
vorbe, dar lumea era pe jos de râs. Tatăl ,  jucat de Gicu Macovei ,  actor de comedie 
de la laşi, iubit de public, nu înţelegea de ce râde lumea. Şi  se uita la mine, ca să 
vadă dacă nu cumva fac ceva în spatele lu i .  Eu nu făceam nimic şi lumea râdea. 
Am fost distribu ită foarte rar în astfel de roluri .  

C.M.:  În stagiunea 2004-2005, sezonul teatral recent Încheiat, aţi fost 
apreciată de către criticii de teatru pentru rolul din spectacolul cu piesa Agnes, 
aleasa lui Dumnezeu de John Pielmeier, În regia lui Marius Oltean. Cum a fost 
apropierea de personajul doctoriţei, medicul psihiatru trimis să determine gradul 
de sănătate a unei călugăriţe, acuzată că şi-a ucis propriul copil? 

C.T. : Personajul doctoriţei Martha Livingstone seamănă foarte mult cu mine. 
N-am avut nici o dramă personală asemănătoare celei din text, dar evoluţia acestu i 
personaj ,  întrebările pe care şi le pune, răspunsuri le pe care şi le dă, convingeri le 
la care ajunge nu-mi erau deloc străine. Şi atunci n-am făcut decât să scot la iveală 
ceea ce ţineam închis în mine. Nu mi-a fost greu să intru în pielea acestui 
personaj .  Mai greu a fost pentru colega mea, Elvira Deatcu, în rolu l  lu i  Agnes. Ea 
chiar are o "partitură" foarte difici lă. Virg in ia Rogin ,  în Maica superioară, face şi ea 
un rol foarte bun. Textul mi-a plăcut foarte mult de la prima lectură. Nu mi-a fost 
teamă de rol ,  care parcă a fost scris pentru mine, ci m i-a fost frică de tema pe care 
o propune textu l ,  atât de del icată, a credinţe i ,  a apropieri i de Dumnezeu . Dar, pe 
parcursul repetiţi i lor, mi-am dat seama că regizorul Marius Oltean ştie foarte bine 
ce are de făcut şi că n-o să se pl ictisească nimeni , chiar dacă e un text care 
sol icită mult publ icu l ,  atât la n ivel intelectual , cât şi afectiv. Agnes, aleasa lui 
Dumnezeu e un spectacol împl in it şi îi aştept pe iubitorii de teatru şi în stagiunea 
2005-2006 la Teatrul Odeon. 




